



الجمعية العامة الـ144 للاتحاد البرلماني الدولي

نوسا دوا، إندونيسيا

20-24 آذار/مارس 2022



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

C-IV/144/A.1

31 كانون الثاني/يناير 2022

اللجنة الدائمة

لشؤون الأمم المتحدة

جدول الأعمال المؤقت

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحضر الموجز للدورة التي عقدتها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ143 للاتحاد البرلماني الدولي في مدريد (تشرين الثاني/نوفمبر 2021)

3. الوجود الميداني للأمم المتحدة لدعم التنمية الوطنية: حالة إندونيسيا

إن منظومة الأمم المتحدة موجودة في أغلب البلدان النامية مع فريق من ممثلي الوكالات برئاسة منسق مقيم. يدير فريق الأمم المتحدة القطري حافظة مشاريع تنمية متفق عليها مع الحكومة ويتم تمويلها من خلال مزيج من موارد الموازنة والموارد الممولة من مصادر خارجة عن الموازنة. ويمثل المنسق المقيم الأمين العام للأمم المتحدة في كل بلد، وهو مسؤول عن العلاقات مع الحكومة وكذلك، كلما أمكن، مع البرلمان وذلك، من بين أمور أخرى.

وعلى مر السنين، دعا الاتحاد البرلماني الدولي إلى إقامة علاقة أوثق بين فريق الأمم المتحدة القطري وبرلمان البلد المضيف كوسيلة لبناء قدر أقوى من المساءلة والمشاركة في عمل الأمم المتحدة الإنمائي. وليس من السهل دائماً إقامة علاقة عضوية بين فريق الأمم المتحدة القطري والبرلمان بسبب الافتقار إلى الموارد، والمخاوف من التدخل السياسي، وغير ذلك من العوامل المماثلة.



وستشهد هذه الدورة مناقشة بشأن دور كل من اللجنة الإقليمية وفريق الأمم المتحدة القطري إزاء الحكومة والبرلمان. وستكون حالة إندونيسيا بمثابة مثال على العمليات المؤسسية الرئيسية المعنية ونوع العمل الذي تضطلع به الأمم المتحدة في الميدان.

4. منتدى الأمم المتحدة السياسي الرفيع المستوى المعني بالتنمية المستدامة: التحضير لدورة الاستعراض للعام 2022

يعتبر المنتدى السياسي الرفيع المستوى الذي يعقد في تموز/ يوليو من كل عام في نيويورك آلية المساءلة الرئيسية في الأمم المتحدة لتقييم التقدم المحرز نحو تنفيذ أهداف التنمية المستدامة السبعة عشر التي سينتهي أجلها في العام 2030. وتدور كل دورة سنوية للمنتدى السياسي الرفيع المستوى حول موضوع رئيسي وتبرز التقدم المحرز بشأن مجموعة من أربعة أو خمسة أهداف للتنمية المستدامة. بالإضافة إلى ذلك، يقدم عدد من البلدان تقارير مرحلية وطنية، تسمى الاستعراضات الوطنية الطوعية، باعتبارها وسيلة لتبادل خبراتها مع سياسات ونهج أهداف التنمية المستدامة.

وينظم الاتحاد البرلماني الدولي منتدى برلمانياً في كل منتدى سياسي رفيع المستوى ويعمل على مشاركة البرلمانات في الاستعراضات الوطنية المقدمة إلى دورة المنتدى السياسي الرفيع المستوى من خلال إجراء دراسة استقصائية وأنشطة أخرى لزيادة التوعية.

وستتضمن هذه الدورة مناقشة للموضوع الرئيسي للمنتدى السياسي الرفيع المستوى في العام 2022، الذي يركز على إعادة البناء بشكل أفضل بعد جائحة كورونا. وسيلي ذلك عرض موجز لنتائج الدراسة الاستقصائية للعام 2021 التي أجراها الاتحاد البرلماني الدولي عن مشاركة البرلمانيين في الاستعراضات الوطنية الطوعية وعرض للدراسة الاستقصائية لهذا العام، التي سيشترك فيها 45 برلماناً.

5. انتخابات أعضاء مكتب اللجنة الدائمة

ستملاً اللجنة الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى الاقتراحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية.

6. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

144th IPU Assembly

Nusa Dua, Indonesia
20-24 March 2022



Standing Committee on
United Nations Affairs

C-IV/144/A.1
31 January 2022

Provisional agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's session held at the 143rd IPU Assembly in Madrid (November 2021)**
3. **The UN field presence in support of national development: the case of Indonesia**

The United Nations system is present in most developing countries with a team of agency representatives headed by a Resident Coordinator (RC). The UN Country Team (UNCT) manages a portfolio of development projects that is agreed with the government and funded through a combination of budgetary and extra-budgetary resources. The Resident Coordinator represents the UN Secretary General in each country and is responsible, among other things, for relations with the government as well as, whenever possible, with the parliament.

Over the years, the IPU has advocated for a closer relationship between the UNCT and the host country's parliament as a way of building stronger accountability and buy-in for the UN's development work. Developing an organic relationship between the UNCT and the parliament is not always easy due to lack of resources, fears of political interference and other such factors.

This session will feature a discussion on the role of the RC and the UNCT vis-a-vis both the government and the parliament. The case of Indonesia will serve as illustration of the key institutional processes involved and of the kind of work that the UN carries out in the field.

4. **The UN High-Level Political Forum on sustainable development (HLPF): preparation for the 2022 review session**

The HLPF that meets in July each year in New York is the UN's main accountability mechanism to take stock of progress toward the implementation of the seventeen Sustainable Development Goals (SDGs) that expire in 2030. Each annual session of the HLPF revolves around a main theme and highlights progress on a cluster of four or five SDGs. In addition, a number of countries present national progress reports, called Voluntary National Reviews (VNR), as a way of sharing their experiences with SDG policies and approaches.



#IPU144

The IPU organizes a Parliamentary Forum at each HLPF and works to engage parliaments in the national reviews submitted to the HLPF session through a survey exercise as well as other awareness raising activities.

This session will feature a discussion of the HLPF's main theme in the 2022 centred on *Building back better from the coronavirus disease*. This will be followed by a brief presentation of the results of the 2021 IPU survey of parliamentary engagement in the VNRs and a presentation of this year's survey, which will involve 45 parliaments.

5. Elections to the Bureau of the Standing Committee

The Committee will fill the current vacancies on the Bureau, based on proposals from the geopolitical groups.

6. Any other business